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 واکنش دانشگاهیان
 به تخریب بافت تاریخی شیراز

 برخی بهترین راه حل را 
تخریب می بینند

 ش�هروند| دانش��كده مهندس��ی معماری و 
شهرسازی دانشگاه علم و صنعت ايران، در ارتباط 
با تخريب بخش هايی از بافت تاريخی ش��یراز که 
 در روزهای گذش��ته اتفاق افتاده است، بیانیه ای

 صادر کرد.  
در اين بیانیه آمده است: »بافت های تاريخی در 
هر کشور به منزله هويت فرهنگی و سند ارزشمند 
میراث انسانی آن کشور اس��ت.   به ويژه در کشور 
ما براس��اس مطالعات و پژوهش های انجام يافته 
اين شواهد تاريخی متاثر از بینش اصیل اسلامی 
هستند، به همین دلیل از ارزش والاتری برخوردار 
بوده و به عنوان مبنای توسعه بايد شايسته حفاظت 
قلمداد شوند. به واقع تاسی از اين امر تحقق شعار 
آرمانی  سال رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت 
آيت الله خامنه ای مبنی بر سرمايه ملی ، اقتصاد ملی 
و اقتصاد مقاومتی را به همراه خواهد داش��ت زيرا 
دارايی های فوق علاوه بر ارزش میراثی از ارزش های 
مادی و معنوی منحصربه فرد برخوردار بوده و به 
منزله الگوهايی کمیاب برای تحقق تداوم معماری 

و شهرسازی کشور اسلامی مان خواهد بود.  
با اين وصف متاسفانه در دو دهه اخیر بافت های 
تاريخی کش��ور عزيزمان با تخريب های گسترده 
روبه رو بوده اس��ت. بافت های تاريخی ش��هرهای 
متعددی چون اصفهان، تبريز ، مش��هد ، کرمان ، 
کاشان ، سمنان و... به دلیل تعرض نهادهای اجرايی 
دچار آسیب های فراوان شده اند در هفته گذشته 
نیز در راستای طرح تأيیدنشده توسعه 570 هزار 
مترمربع��ی حرم ش��اه چراغ)ع( ش��اهد تخريب 
چندين بنای ارزشمند بوده ايم و به نظر می رسد 
در آين��ده ای نزديك اين تخريب ها ت��داوم يابد تا 
جايی که اثری از بافت های تاريخی باقی نماند. در 
چند سال گذشته در طرح هايی چون بین الحرمین ، 
کنار گذر مسجد نو و پیرامون مدرسه خان شیراز 
نیز تعداد زيادی بنای تاريخی بسیار مهم با حدود 
800 س��ال تاريخ نابود شدند. دانشكده مهندسی 
معماری و شهرس��ازی دانش��گاه عل��م و صنعت 
به عنوان يكی از مراکز علم��ی معتبر ايران اعتقاد 
دارد که تخريب بافت های تاريخ��ی و آثار ملی و 
بومی به مثابه از بین بردن هويت و فرهنگ مردم 

کشورمان است. 

بخشنامه کاهش حقوق بازنشستگی 
600 هزار کارمند دولت اجرایی شد

راهب��ردی  و  نظ��ارت  معاون��ت  بخش��نامه   
رئیس جمه��وری ک��ه حق��وق کارمن��دان دولت 
تحت پوش��ش صندوق تأمین اجتماع��ی را در ايام 
بازنشس��تگی از 20 تا 50 درص��د کاهش می دهد، 

اجرايی شد. 
به گزارش ايرنا، بخشنامه شماره 200/93/5271 
که محمود عسگری آزاد جانشین محمدباقر نوبخت 
معاون نظارت و راهبردی رئیس جمهوری آن را امضا 
کرده است، پیشتر )سال 88( در دولت احمدی نژاد 
صادر ش��ده بود که ب��ه دلیل مغايرت ب��ا مقررات و 
قوانین و مخالفت نمايندگان مجلس با تضییع حقوق 

کارمندان دولت، باطل شد.  
با توجه به اين که براساس مقررات صندوق تأمین 
اجتماعی، فرمول تعیین حقوق ايام بازنشس��تگی، 
مجموع پرداختی دوس��ال پايان خدمت تقسیم بر 
24ماه اس��ت، حتی کارمندانی که 28 سال تمام از 
کل حقوق و اضافه کار آنان 7درصد کسر و به حساب 
تأمین اجتماعی واريز شده، به علت اجرای بخشنامه 
200/93/5271 دول��ت يازده��م ناگهان با کاهش 
شديد حقوق ايام بازنشستگی خود روبه رو خواهند 
ش��د و اکنون کارمندانی که س��ال ها تعهدات مالی 
خود را در قبال اين س��ازمان و دولت انجام داده اند، 

سرگردان شده اند.  
پس از آغاز اجرای بخش��نامه دولت دهم، جمعی 
از کارکنان با تقديم لوايحی ب��ه ديوان عدالت اداری 
نسبت به صدور اين بخشنامه شكايت کردند که اين 

ديوان هم مغايرت قانونی آن را تأيید کرد.  
بخشنامه  سال 88 دولت دهم مدتی از اجرای آن 
به دلیل مغايرت های مطرح شده و اين که صادر کننده 
آن در مقام تفسیر قوانین عادی برآمده در حالی  که 
اين حق فقط از اختیارات مجلس ش��ورای اسلامی 

است، همان زمان باطل اعلام شد.  
پس از ابطال بخش��نامه ص��ادره در دولت دهم، 
تأمین اجتماع��ی هم س��ازمان ها و ادارات را مكلف 
کرد کسورات پرداخت نش��ده در دوسال اجرای اين 
بخشنامه را از حقوق کارمندان کسر کرده و به صورت 

ماهانه پرداخت کنند.  
اما در حالی بخشنامه دولت يازدهم در اين زمینه 
صادر و برای حدود 600 هزار کارمند اجرايی ش��ده 
که آخرين معوقات کس��ورات بیمه ناشی از اجرای 
بخش��نامه باطل ش��ده دولت دهم، دو ماه پیش به 

حساب صندوق تأمین اجتماعی واريز شده است.  
کمیسیون اجتماعی مجلس نیز اعلام کرده درباره 

بخشنامه دولت يازدهم تصمیم می گیرد.  
عباس صلاحی دبیر کمیسیون اجتماعی مجلس 
با انتقاد از اين بخش��نامه اعلام کرد: از عسكری آزاد 
خواسته شده برای توضیح درباره بخشنامه کاهش 
حقوق ايام بازنشستگی های جديد کارکنان دولت 
تحت پوش��ش صن��دوق تأمین اجتماع��ی در اين 

کمیسیون حاضر شود.  
او افزود: اجرای بخش��نامه کسر نشدن کسورات 
از اضاف��ه کار کارمندان بیمه گ��ذار صندوق تأمین 
اجتماعی تبعات بدی برای جامعه دارد و يك کارمند 
پس از 30 س��ال خدمت به دولت، چشم امیدش به 

حقوق و پاداش پايان خدمت است.  

ضوابط حفظ بناهای تاریخی تهران چیست و شورا چگونه از بناها و بافت های تاریخی شهر تهران محافظت می کند؟ 

 هویت بخشی به پایتخت با حفظ بناهای تاریخی 
بس��یاری از ايرانی ها، تهران را پايتختی سیاسی 
– اقتصادی می دانند و جاذبه ه��ای فرهنگی را آن 
نمی شناسند. بی ش��ك تعدادی جس��ته گريخته 
ش��نیده اند که ته��ران نی��ز روزگاری دارای باغ ها، 
س��ردرها، میدان ها، بازاره��ا، برج ه��ا و خانه های 
تاريخی بوده اس��ت اما اين روزها ش��هر را چنان در 
زرق و برق های دنیای مدرن غرق ش��ده، می بینند 
که تصور وجود حداقل 380 بنای تاريخی همچون 
يخچال خلیل��ی، س��قاخانه های کربلايی عباس و 
گذر قلی، بیمارستان های نجمیه و وزيری  باارزش 
برايشان سخت است. شورای چهارم شهر تهران از 
آغازين روزهای فعالیت خود تلاش کرده تا قدردان 
میراث های تاريخی شهرش باشد.  بر همین اساس 
بیش از س��ه دوره قبل درصدد تصويب طرح هايی 
بوده است که بتواند تا حد امكان به رسالتش در اين 

بخش عمل کند. 
محمد س��الاری، رئیس کمیس��یون معماری و 
شهرسازی شورای شهر تهران يكی از دلايل توجه 
بیشتر اعضای شورای چهارم شهر تهران به بناها و 
بافت های تاريخی را ضرورت هويت بخش��ی به اين 
ش��هر به عنوان يكی از وظايف تقريبا مغفول مانده 
در دوره های قبل مديريت شهری عنوان می کند و 
می گويد: توجه و علاقه ويژه برخی از اعضای ش��ورا 
به خصوص آقای مس��جدجامعی در دوره رياس��ت 
ش��ورا به رويكردهای فرهنگی نی��ز در ورود جدی 
اعضا به اين بخش، نقش مهم و موثری بوده اس��ت.  
هر چند در مدت زمان محدود و با توجه به مشكلات 
و آسیب هايی که در رابطه با آثار و بافت های تاريخی 
تهران وجود دارد، نمی توان کلی��ه آنها را به تملك 
مديريت ش��هری درآورد تا بتوان آن گونه که لازم 
است مراقب آنها بود. ضمن آن که ضرورت توجه به 
حفظ آثار و بناهای تاريخی نبايد موجب دور شدن 
شورای ش��هر و ش��هرداری تهران از وظايف ذاتی و 

اصلی خود شود. 
او با تأکید بر ضرورت اجتناب شورای شهر تهران از 
تصمیم گیری و تصويب طرح های کارشناسی نشده 
در زمین��ه حفظ میراث تاريخی تهران، با اش��اره به 
بازديدهای اعضای ش��ورای ش��هر از آث��ار تاريخی 
مناطق مختلف ش��هر، خاطرنشان می کند: من نیز 
همچون ساير اعضا تأکید بر حفظ بناها و بافت های 
تاريخی دارم و با اصل موضوع مشكلی ندارم اما اين 
امر نبايد باعث شود که دوستان به واسطه مراجعات 
و بازديدهايی که از مناطق مختل��ف دارند، يكباره 
و بدون برنامه ري��زی و کار کارشناس��ی طرح های 
دوفوريتی برای تمل��ك برخی بناهای تاريخی ارايه 
دهند و باعث تحمیل بار مالی سنگین بر شهرداری 
ش��وند. با توجه به اين که کلی��ه رديف های بودجه 
شهرداری در س��ال 93 مشخص و تصويب شده اند، 
تصوي��ب چنین طرح هاي��ی بدون توج��ه به منبع 
مالی آن، برخلاف قانون است و باعث به هم خوردن 

برنامه های مالی شهرداری می شود. 
به گفته اين عضو ش��ورای ش��هر تهران قانون در 
بخش های مختلف برای ش��وراها و ش��هرداری ها 
وظايفی در راس��تای تلاش برای صیانت، مرمت و 

حتی تملك بناهای تاريخی تعريف و تعیین کرده 
و آنها را ملزم به اختصاص بخش��ی از اعتبارات خود 
برای اجرايی شدن اهداف قانون در اين زمینه کرده 

است. 
سالاری در ادامه اظهارات خود به چالش قديمی 
میان دول��ت و مديريت ش��هری درب��اره واگذاری 
وظايف به شوراها و شهرداری ها با کلیه اختیارات و 
بودجه های آنها، اشاره می کند و می گويد: ما قبول 
داريم که شوراها و شهرداری ها بايد در اين زمینه به 
وظايف قانونی خود عمل کنند ولی در همین مفاد 
قانونی بر مشارکت دولت، سازمان میراث فرهنگی، 
بخش خصوصی و حتی خود مردم تأکید شده است. 
متاسفانه دولت طبق قانون انتظار دارد که شهرداری 
در اي��ن زمینه به وظايف خود عم��ل کند بی آن که 
ريالی اعتبار دريافت کند. درحالی که اعتبارات اين 

بخش به سازمان های ديگر اعطا می شود. 
او در ادامه به محدوديت های قانونی شهرداری در 
تأمین اعتبار مورد نیاز برای اداره شهر اشاره می کند 
و در پاس��خ به اين پرسش که شهرداری های برخی 
مناطق بر چه اساسی مجوز تخريب بناهای تاريخی 
را صادر می کنند، می گويد:  صدور مجوز با رويكرد 
درآمدزايی نبوده اس��ت. فقدان يك سند جامع در 
رابطه با نحوه مواجهه با آثار و بناهای تاريخی موجب 
شده که در دوره هايی، برخی از مديران شهرداری ها 
به صورت س��لیقه ای عمل کنند و مجوز تخريب و 
س��اخت بناهای جديد را صادر کنند. با اين وجود، 
بايد از تلاش ش��هرداری در حفظ بناها و بافت های 
تاريخی و مل��ی قدردانی کرد. البت��ه توجه بیش از 
اندازه شورا و شهرداری به اين بخش، در آينده نه تنها 
با کاهش اعتبارات شهرداری بلكه با بروز چالش های 
جدی در اداره امور شهر مواجه خواهد بود. از سوی 
ديگر شهرداری ها نبايد برای اداره شهر، شهرفروشی 
کنند و کلیه اقداماتش بايد براساس طرح تفصیلی و 

مصوبات شورا انجام گیرد. 
س��الاری معتقد اس��ت: ش��هرداری ها يكسری 
وظايف ذاتی و يكسری وظايف جانبی دارند که ورود 
ش��هرداری ها به بحث تملك بناهای تاريخی جزو  

وظايف جانبی شهرداری اس��ت. صرف هزينه های 
هنگفت و خ��ارج از برنامه بودجه در ش��رايطی که 
ش��هرداری هنوز بس��یاری از وظايف ذاتی خود را 
انجام ن��داده و از اجرای آنها عقب اس��ت، اصلا کار 
درست و منطقی نیست. به عنوان مثال 200 طرح 
موضعی و موضوعی در قال��ب وظايف اصلی و مهم 
ش��هرداری وج��ود دارد که در ص��ورت اجرا بخش 
مهمی از مشكلات شهر رفع می شود و رفاه عمومی 

شهروندان افزايش می يابد. 

ضرورت تغییر کاربری بناهای تاریخی 
احمدرضا حشمتی، کارشناس مسئول سازمان 
میراث فرهنگی اس��تان تهران نیز می گويد: نبايد 
تمام مسئولیت حفظ آثار را به گردن میراث فرهنگی 
بیندازيم، میراث متولی اين قضیه هست اما براساس 
قان��ون، مديريت ش��هری نی��ز دارای وظايف قابل 
توجهی در اين بخش اس��ت. میراث در حفاظت از 
بافت های تاريخی محدوديت هايی دارد. متاسفانه 
حفاظت از بافت ها به خوبی پی��ش نمی رود چه به 
صورت تك بنا چه به صورت بافت فرسوده، به همین 
دلیل به اقدام��ات مديريت ش��هری در اين زمینه 

نمی توان نمره خوبی داد. 
به گفته اين کارشناس مس��ئول سازمان میراث 
فرهنگی اس��تان تهران، شناس��ايی بافت ها و بناها 
برعهده می��راث فرهنگی اس��ت ولی چ��ون بافت 
تاريخی بخشی از شهر محسوب می شود شهرداری 
و ش��ورا هم مس��ئولیت هايی در رابطه با آنها دارند. 
س��ازمان میراث فرهنگی، وظیفه حف��ظ آثار ملی 
همچون خانه امام جمع��ه، خانه مدرس، مجموعه 
کاخ ه��ا و امثاله��م را برعهده دارد ام��ا محافظت از 
بناهای مردمی و بافت های تاريخی شهرها برعهده 

مديريت شهری است. 
حشمتی با اش��اره به کمك های سازمان میراث 
فرهنگی به مردم در حفظ بناهای مردمی در ادامه 
می گويد: میراث جز بودجه دول��ت درآمد ديگری 
ندارد اما ش��هرداری منابع درآمدی متعددی دارد 
بنابراين مكلف به حمايت است. ضمن آن که بافت 

در اختیار میراث نیس��ت. میراث فرهنگ��ی آثار را 
شناسايی می کند و در کمیته ای مشترك و گاه در 
کمیته های تخصصی پرونده آنها را بررسی می کند 
و بعد از بررسی های کارشناس��ی آنها را به عنوان اثر 
تاريخی به ثبت می رساند که البته علاوه بر شورای 
شهر و ش��هرداری، اوقاف نیز مالكیت بخش هايی از 
بناها و بافت های تاريخی همچون بازار و س��نگلج 
 را برعه��ده دارد که کم��ك اين بخش نی��ز لازم و 

ضروری است. 
او با بیان اين که برخی از طرح ه��ای حفظ آثار با 
نظر کارشناسی س��ازمان میراث توسط شهرداری 
انجام نمی ش��ود و مورد تأيید سازمان نیست، نحوه 
س��اماندهی خیابان 15 خرداد، ناصرخس��رو و باب 
همايون را از اين نمونه ها عنوان می کند و نس��بت 
به مغفول ماندن اجرای برخی از طرح ها به واس��طه 
تغییر شهردار ابراز تأسف می کند و خواستار نظارت 
و تأکید بیشتر ش��ورای ش��هر تهران بر لازم الاجرا 
ک��ردن مصوبات مرب��وط به احی��ا و حف��ظ آثار و 
 بافت های تاريخی حتی در ص��ورت تغییر مديران 

شهری می شود.  
کارشناس مسئول سازمان میراث فرهنگی استان 
تهران به روز ک��ردن قوانین و ضواب��ط حفظ آثار و 
بناهای تاريخی را يكی از راهكارهای موثر در ممانعت 
از تخريب بناهای تاريخی عنوان می کند و می گويد: 
ما هنوز براس��اس قانون  س��ال 1309 درباره ثبت 
بناها عمل می کنیم. در صورتی که بنايی که ارزش 
تاريخی داشته باشد تا زمانی که مالك رضايت ندهد 
امكان ثبت آن وجود ندارد و حتی اگر بعد از مهلت 
زمانی بنا ثبت هم بشود، نارضايتی و همكاری نكردن 
مالك مانع ثبت مش��خصات کامل آن و تشكیل و 
تكمیل پرونده آن بنا می شود به همین دلیل درحال 
حاضر بس��یاری از بناهای تاريخی در تهران وجود 
دارند که در چنین شرايطی قرار دارند و از میان آثار 
موجود تقريبا 300 بن��ای تاريخی به عنوان میراث 

فرهنگی درتهران به ثبت رسیده است. 
او درباره پیش��نهاد احمد مس��جدجامعی درباره 
انتخاب افرادی به عنوان شهردار بافت های تاريخی 
می گوي��د: دو حال��ت دارد؛ يا برای باف��ت تاريخی 
شهردار بگذارند يا حداقل شهردارانی برای مناطق 
دارای بافت تاريخی انتخاب ش��وند که عرق و نگاه 
میراثی داش��ته باش��ند. بی ش��ك نحوه مواجهه با 
معابری مثل 15 خرداد، ناصرخسرو و باب همايون 
که در بافت تاريخی قرار دارند ب��ا بناها و بافت های 
واقع در منطقه يك بس��یار متفاوت اس��ت و توجه 
به اين تفاوت ها بس��یار اهمی��ت دارد. حتی نگاه ما 
میراثی ها نیز به نحوه مرمت بافت ها و بناها با توجه 
به منطقه متفاوت بايد باش��د. به عن��وان مثال، در 
مرمت آثار واقع در منطقه يك معتقد به اس��تفاده 
از آج��ر قزاقی نیس��تیم اما در منطق��ه عودلاجان 
تأکید بر اس��تفاده از اين آجر را داريم در صورتی که 
متاس��فانه در منطقه عودلاجان برخلاف معماری 
حاکم بر آن حتی از کامپوزيت استفاده شده است. 
 ساخت وس��ازها بايد متناس��ب با ش��رايط منطقه

 انجام گیرد. 

|  سهیلا فلاحی  |   

روی خط خبر

رئیس دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت:  

 عرضه شیر پرچرب در مدارس
 ممنوع شد

ایس�نا| رئیس دفتر بهبود تغذي��ه جامعه وزارت 
بهداشت از بازنگری و ابلاغ دستورالعمل پايگاه های 
تغذيه م��دارس با تمرک��ز بر کاهش عوام��ل ايجاد 
بیماری های غیرواگیر خبر داد و اقلام مجاز و غیرمجاز 

جهت عرضه در بوفه مدارس را تشريح کرد.  
دکتر زه��را عبداللهی گفت: امس��ال نی��ز مانند 
س��ال های گذش��ته با هم��كاری دفتر س��لامت و 
تندرستی آموزش و پرورش، دستورالعمل پايگاه های 
تغذيه م��دارس را بازنگ��ری کرديم. بر اين اس��اس 
دستورالعمل  س��ال 93 تغذيه و اقلام غذايی مجاز و 
غیرمجاز در پايگاه های تغذيه مدارس تدوين ش��د. 
اين دستورالعمل با امضای وزارتخانه های بهداشت، 
درم��ان و آموزش پزش��كی و آموزش و پ��رورش به 

مدارس سراسر کشور ابلاغ خواهد شد.  
او تأکید کرد: مدارس موظفند در جهت آن دسته 
از اقلام غذايی که بايد به بوفه مدارس بیايد، طبق اين 
دس��تورالعمل اقدام کنند.  با توجه به افزايش شیوع 
اضافه وزن و چاقی میان دانش آموزان و همچنین به 
دلیل بیماری های غیرواگی��ر مرتبط با تغذيه مانند 
ديابت و فش��ارخون بالا که در ايران نیز بسیار شايع 
هستند، لازم است با پیشگیری و تغذيه پیشگیرانه از 
افزايش بار اين بیماری ها جلوگیری شود.  عبداللهی 
افزود: بنابراين علاوه بر برنام��ه غذايی دانش آموزان، 
مواد غذايی چرب و ش��ور حاوی نمك، قند و ش��كر 
اضافی نبايد در بوفه های مدارس توزيع شود. براساس 
اين دستورالعمل اقلام غذايی مجاز شامل انواع شیر 
و ماست کم چرب در بسته های يك نفره )حتما بايد 
کم چرب باش��د جهت ترويج مصرف شیر و لبنیات 
ك  چرب( لازم است در بوفه مدارس گنجانده شود.  
عرضه نوشابه  و دوغ گازدار يا انواع آبمیوه های حاوی 
قند افزوده در بوفه مدارس ممنوع اس��ت و در مقابل 
نوشیدنی های سالم مانند آب معدنی، دوغ بدون گاز 
و نمك اضافی مجاز هستند.  وی دراين باره ادامه داد: 
باتوجه به اهمیت مصرف میوه، انواع مختلف میوه بايد 
به صورت شسته شده و در بسته بندی های يك نفره 
توزيع ش��ود چراکه مصرف میوه يك��ی از روش های 
مهم پیشگیری از بیماری های قلبی و عروقی است. 
 عرضه انواع لقمه های س��اده مانند نان و پنیر و نان و 
تخم مرغ که س��الم هستند مجاز اس��ت و در مقابل 
عرضه سوسیس، کالباس، فلافل، سمبوسه و سالاد 
اولويه به دلیل مقادير زياد روغن و نمك ممنوع است.  
به گفت��ه عبداللهی، عرضه ان��واع چیپس و تنقلات 
غذايی ش��ور، غلات حجیم ش��ده مانند انواع پفك 
ممنوع اس��ت.  انواع مغزها و خش��كبار نیز به شرط 
کم نمك يا ب��دون نمك بودن در بس��ته بندی های 
يك نفره و دارای پروانه وزارت بهداش��ت مجاز است. 
عرضه ان��واع بیس��كويت، کیك و کلوچه به ش��رط 
س��بوس دار و س��اده بودن مجاز اس��ت. عرضه انواع 
ک��رم دار آن مجاز نیس��ت.  همچنین باي��د در تهیه 
کیك و بیسكويت ها از روغنی استفاده شده باشد که 
اس��ید چرب ترانس آن زير 10 باشد.  هدف کلی اين 
دستورالعمل پیشگیری و در درجه اول حفظ سلامت 
دانش آموزان است تا به اين ترتیب از مشكلاتی نظیر 
چاقی و اضافه  وزن و بیماری هايی مانند فشارخون بالا 

و بیماری های قلبی – عروقی جلوگیری شود.

ویژه

به گزارش سايپانیوز ، بازار جمهوری آذربايجان به 
دلیل نزديكی فاصله، دسترس��ی آسان، هزينه حمل 
اندك و سرعت در تامین سفارشات و خدمات همانند 
ساير کشورهای همسايه دارای جايگاه ويژه ای در میان 
بازارهای هدف صادراتی شرکت سايپا است. اين کشور 
در سال های اخیر اس��تاندارد خودروهای وارداتی به 
اين بازار را ارتقاء داده و از اوايل سال 1393 استاندارد 
ي��ورو 4 را برای ورود خ��ودرو به اين کش��وراجباری 
نمود. خودروی تیبا که استانداردهای سخت گیرانه 
روسیه را با موفقیت کس��ب نموده بود براحتی مجوز 
ورود به بازار جمهوری آذربايجان را بدس��ت آورد. اما 
خودروه��ای خانواده X100 )س��ايپا 131، س��ايپا 
132، سايپا 151، سايپا 111 و سايپا 141( که سال 
های زيادی در اي��ن بازار حضور داش��ته اند علیرغم 
موفقیت در اخذ اس��تاندارد يورو 4 در ايران و به دلیل 
قوانین کش��ور جمه��وری آذربايجان می بايس��ت 
 تس��ت های اس��تاندارد ي��ورو4 را در يك��ی از مراکز 
تست اروپايی مجدداً از سر بگذرانند تا نتايج آن مورد 

پذيرش موسس��ه اس��تاندارد جمهوری آذربايجان 
قرار گی��رد. برای اين منظور آزمايش��گاه مش��هور و 
معتبر شرکت توف انتخاب و تس��ت های مذکور در 
اين آزمايش��گاه انجام ش��د. اکنون پ��س از موفقیت 
خودروهای خانواده X100 در کس��ب اين استاندارد 
و در دور جديد حضور اي��ن محصولات در جمهوری 
آذربايجان، سفارش های جديد دريافت گرديده و در 
حال آماده س��ازی و ارسال به کشور آذربايجان است.

محصولات سايپا در بازار آذربايجان با رقابت شديدی 
روبرو هستند و حضور تمامی محصولات شرکت سايپا 
در اين بازار، موجب تنوع س��بد کالای قابل عرضه در 
اين کش��ور گرديده و نیاز بخش های بیشتری از بازار 
را پوشش خواهد داد.  شرکت س��ايپا امیدوار است با 
افزايش قدرت انتخاب مشتريان و تكیه بر مزيت های 
رقابتی محصولات يعنی قیمت رقابتی، مصرف پايین، 
خدمات پ��س از فروش گس��ترده و قطعات يدکی با 
قیمت مناسب، سهم بیشتری از بازار متنوع و رقابتی 
بازارجمهوری آذربايجان را ب��ه خود اختصاص دهد.

 عرضه محصولات شرکت سایپا
 با استاندارد یورو 4 به بازار جمهوری آذربایجان
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خبر

ایسنا| عضو شورای ش��هر تهران گفت: براساس 
مذاکرات��ی که با وزير کش��ور انجام ش��ده انتخابات 

شوراياری ها به زودی برگزار خواهد شد.  
احمد مسجدجامعی، درباره انتخابات شوراياری ها 
اظهار ک��رد:   موضوع برگ��زاری مج��دد انتخابات 
ش��وراياری ها از دولت قبل مورد بحث بوده و در اين 
رابطه از وزير کشور وقت نیز تقاضا کرديم، اما در آن 
زمان با برگ��زاری انتخابات موافقت نش��د.  او افزود: 
براس��اس مذاکراتی که با وزير کش��ور انجام ش��د، 
ايشان موافقت کردند ولی هنوز در اين راستا اقدامی 
انجام نشده است.  عضو ش��ورای شهر تهران با اشاره 
به مصوبه شورا برای فراهم کردن مقدمات برگزاری 
انتخابات ش��وراياری ها گفت: تا زمان برگزاری اين 
انتخاب��ات به طور معمول 2 تا 3ماه طول می کش��د 

و در اين مدت ش��وراياری ها می توانند يا به فعالیت 
 خود ادامه دهند يا اين که به دلیل پايان زمان قانونی 

منحل شوند.  
مس��جدجامعی در ادامه بیان ک��رد: روالی که در 
گذش��ته در پیش می گرفتیم اين بود که تا شورای 
جديد تشكیل شود، ش��وراياری ها به فعالیت خود 
ادامه دهند و نقل وانتقالات صورت بگیرد.  او با بیان 
اين که در اين دوره نیز اگر تجربه گذشته را استمرار 
دهیم وضع قابل قبول تری خواهیم داشت، افزود: اگر 
ش��وراياری ها فعالیت خود را خاتمه دهند تا شروع 

دوره جديد دچار گسستگی خواهند شد.  
عضو شورای ش��هر تهران تأکید کرد: امیدواريم 
انتخابات شوراياری ها هرچه زودتر برگزار شود چراکه 

اين درخواست قابل قبول و درست است.  

احمد   مسجدجامعی:  

انتخابات شورایاری ها به زودی برگزار می شود


